
Tisztelt Miniszterelnök Úr, Vendégeink, kedves Akadémikus Társaim, és külön szeretném megszólítani a szeretett 

Makovecz családot! 

Néhány soros idézet egy levélből, amelyet Imre a walesi hercegtől kapott 1992-ben, miután a herceg Sevillában 

megtekintette a Makovecz által épített pavilont. Nem azt akarom idézni, ahol kifejti, mennyire tiszteli alkotó 

tehetségét, milyen nagyra értékeli a munkáját. Ezek fontos szavak, és mindannyiunknak, akik tiszteljük és szeretjük 

Makoveczet, jóleső szavak. Az idézet, amit fontosnak tartok megosztani Önökkel a levélből, a következő: „Úgy 

érzem – írja a herceg –, hogy a pavilon a józan gondolkodás őrtornya egy materialista és középszerű világ 

örvényében. Szimbóluma a hitnek, az összhangnak és mindenekelőtt az igaz humanitásnak. Aláírás: Charles.” 

Mindkét hasonlata fontos, mert valamit meg akart értetni ebből a nagyszerű zseniből. Az őrtorony útmutató, 

menedék, segítség a veszélybe jutottaknak, s ha valamit emellett a hit, a harmónia és a humanitás jelképének 

nevezünk, akkor általa a bennünk, a minden emberben meglévő legszentebb törekvésekhez kapunk példaképet. Ezek 

megismételhetetlen szavak, Makoveczre illenek rá: ő fogalmazta bele a héttornyos sevillai házba, és egy nagyszerű 

kortársunk felfedezte benne. 

Valamikor, már jó néhány éve, elneveztem Makoveczet Isten építészének. Szó sincs arról, hogy tettem ezt azért, 

mert valóban sok templomot, földi lakhelyet épített Isten számára. Ez nem játszott szerepet abban, hogy ezzel a 

titulussal tiszteljem meg. Előttem azzal érdemelte ki ezt a címet, hogy minden épülete olyan, amelyben jó lélekkel 

megszállhat a Mindenható. Számomra reveláció, hogy egy Makovecz-házba belépve valóságos, tehát megfogható, 

tárgyiasult mikrokozmoszba kerülünk: egy pillanatra felvillantja az örökkévalóságot. Hát persze, hogy ezt csak Isten 

építésze teheti. Ne csodálkozzunk tehát, ha házai nemcsak testi valóságunk, hanem a lélek otthonai is: az egész 

emberé. Beszélgetéseinkből tudom, hogy ezt teszi azért, mert szerinte csak a teljes ember képes hordozni az isteni 

képmás méltóságát. Lépjenek be az általa épített bármelyik térbe. Csodálkoznék, ha valaki nem fogja fel, hogy az 

embernek egy ilyen épületbe formált megértése mennyire a velünk lévő isteninek, mennyire annak a szakralitásnak a 

megértése, amelyet mindannyian hordunk. Mert szerinte a tér legyen méltó a létezésünk befogadásához. 

Van az épületein egy főmotívum, amivel kapcsolatban egyetértettünk egymással abban, hogy munkássága 

eszmeiségét tekintve ez a motívum a legfontosabb. Arról van szó, hogy valamilyen formában szinte minden 

épületén, de lehet, hogy mindegyiken, megjelennek az angyalok. A művész ugyanis általuk akarja reprezentálni, 

amiben nagyon hisz, az Ég és a Föld megszakítatlan összekapcsolódását, kifejezni velük a létezésünk fontosságát. 

Makovecz épületein az angyalok jelenléte az égnek az ember iránti tiszteletét bizonyítja, és nem utolsósorban a 

művész velük akarja közvetíteni felénk minden házán keresztül Isten áldását. Ha pedig az angyalok felől nézem, 

azért találjuk őket a Makovecz-házakon, mert ha már a Földön kell lenniük, megválogatják a helyet, ahol jól 

érezhetik magukat. Az angyaloknak egy földi alkotás felé irányuló ilyen baráti gesztusával csak nagyon ritkán 

találkozhatunk a művészet történetében. És ezzel nem a művészt akarom minősíteni, hanem az angyalokat. 

Még egyet el kell mondanom a művészetéről, amivel azt feszegetem, hogy hová tartozik, ki mondhatja 

magáénak Makovecz művészetét. A Makovecz-házakra mondjam azt, hogy magyar, hogy közép-európai, hogy 

európai? Mondhatnám, de én egyik jelzővel sem kívánom kisajátítani a művészetét. Egyetlen jelző van, amit hozzá 

tudok kapcsolni, és ez magában foglalja, mégpedig felerősítve, a felsoroltakat is. Azt kell mondanom, hogy 

Makovecz művészete egyetemes, ami azt jelenti, hogy a hazai gyökerekből kibontakozó értékeket tette a világ 

számára közkinccsé. Ilyen értelemben két magyar művészt említ a 20. századból a nemzetközi irodalom: Bartók 

Bélát és Makovecz Imrét. 

A művészet számunkra fontos, mert szeretjük az értékeket és az értékteremtést. Szeretjük azt, ami nemes, ami 

szakralitást hordoz és szakralitást közvetít. Makovecz Imre mindezt beteljesítette. Valóban méltó, hogy az általa 

megálmodott Magyar Művészeti Akadémia, amely itt most, hic et nunc lehetőséget kap arra, hogy az egész ország 

művészetének és minden magyar művész számára otthont teremtsen, valóban méltó, hogy az akadémia ezt a 

művelődéstörténeti pillanatot Makovecz-kiállításával kívánja reprezentálni. Ezekkel a gondolatokkal megnyitom a 

kiállítást. 
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